Finance
Ex. 1. Study the following words and word-combinations. Fill them in the blanks.
cumulative preference shares, nominal value, ordinary shares, portfolio,
securities, preference shares, cash, subscriber, stock dividend, stock
exchange, rights issue, percentage, discount, bonus issue, dividends
There are many varieties of shares; these are some of the most important. 1 ____________ give the bearer the right to vote, appoint and remove directors and the right to receive a dividend. 2 ________ give the holder the right to receive dividends before ordinary shareholders and priority if the company is liquidated. However, the dividend is fixed. 3___________ entitle the bearer to be

paid in arrears if a dividend is not paid in any one year. Stocks, shares and bonds are known collectively as 4__________. A unit trust is an organization which enables small investors to own a wide 5
 of
securities.
These are bought by fund managers and divided into units of equal price which are offered for sale to the public. Each 6 __________ becomes the owner of a frac​tion of all the securities held by the trust. 7 ____________ are
paid
at
six
month intervals (Cf. Unit trusts exist in the UK only. They are not traded on the 8 _______). If
an existing company needs to raise more equity capital it can make a 9___________. Shares are offered to existing shareholders (usually at a 10____________) in proportion to the number of shares they hold (for example, oneshare for every four owned). A 11_______ (or scrip issue) does not increase a
company’s funds. Extra shares are given to shareholders in proportion to their holdings. In this way, retained earnings are converted into share capital and the 12 _________of each can be reduced. 13 __________ is payment of a corporate dividend in the form of stock rather than 14 _______________. The stock dividend may be additional shares in the company, or it may be shares in a subsidiary being spun off to shareholders. The dividend is usually expressed as a 15 ____________ of the share held by a shareholder. For instance, a shareholder with 100 shares would receive 5 shares as the result of a 5 % stock dividend.

Ex. 2. Join the halves. Translate the sentences into Russian.
1.  Financial markets provide the mechanism for
2.  Investment analysis focuses on
3.  When a company obtains capital from external sources
4.  Equity financing and debt financing provide
5.  Working capital refers to
6.  Financial management is concerned with
7.  Transactions is short-term debt instruments that
8.  Major securities traded in the capital market
9.  When prices rise,
10.  Finance involves
11.  More experienced individuals would be eligible for
a)  the funds used to keep business working or operating.
b)  carrying out the allocation of financial resources.
c)  take place in the money market.
d)  include bonds and both common and preferred stock.
e)  the financing can be either on a short-term or a long-term arrangement.
f)  how individuals or portfolio managers select appropriate financial and real assets.
g)  important means by which a corporation may obtain its capital.
h)  how firms acquire and allocate funds.
i)  loan officer, branch manager, or senior analyst.
j) the securing of funds for all phases of business operations.
k) the same goods, cost more in terms of dollars, and the dollar’s value in term of those goods falls.

Ex. 3. Translate the definition into English and match it with the ap​propriate term given below.
stock option, inflation, price index, debenture, consumer price index,
exchange rate, equity financing, portfolio, bond
1.  Договор между двумя инвесторами, один из которых получает пра​во на покупку акций у другого или продажу другому по заранее огово​ренной цене в любое время в течение оговоренного периода.
2.  Увеличение своих денежных фондов в обмен на долю своей собст​венности и долю в управлении.
3.  Продолжительный рост среднего уровня цен на все товары и услуги.
4.  Индекс цен, рассчитанный для группы товаров и услуг, входящих в потребительскую корзину среднего городского жителя.
5.  Процентное отношение средневзвешенных цен одного периода к средневзвешенным ценам базового периода.
6.  Количество денежных единиц одной национальной валюты, необ​ходимое для покупки одной денежной единицы другой национальной валюты.
7.  Долговые обязательства, предусматривающие выплату опреде​ленной суммы в оговоренный срок с выплатой процента в течение всего срока.
8.  Негарантированная облигация.
9.  Совокупность ценных бумаг, которыми владеет инвестор.
Ex. 4. Translate the following sentences into English.
1.  Финансы — это система денежных отношений по поводу формиро​вания и использования фондов, необходимых государству для выполне​ния своих функций.
2.  Прежде чем что-то дать, государство сначала забирает.
3.  Налог — это важнейший финансовый инструмент.
4.  Государство вводит те или иные налоги с целью увеличения своих доходов.
5.  Налог — это деньги, которые мы отдаем государству согласно дей​ствующим законам.
6.  Финансы, цена, налог, кредит — все эти экономические категории объединяет их денежная природа.
7.  Система финансов — это совокупность различных сфер финансо​вых отношений, в процессе которых образуются и используются различ​ные денежные фонды.
8.  Каждому звену системы финансов присущи свои специфические формы и методы образования и использования денежных фондов и до​ходов.
9.  Сфера финансов предприятий обслуживает материальное произ​водство, создание ВВП, его распределение внутри предприятия и пере​распределение части ВВП в бюджет и внебюджетные фонды.
10.  Вся система финансов состоит из двух подсистем: 1) государст​венные и муниципальные финансы; 2) финансы хозяйствующих субъек​тов.
11.  Основополагающими компонентами системы финансов являются государственные доходы и государственные расходы.
12.  Таможенную политику можно рассматривать как часть налоговой и ценовой политики, поскольку таможенные сборы и налоги оказывают прямое воздействие на цену товаров и услуг.
13.  Таможенная политика любой страны имеет эффект бумеранга — введение ограничительных или поощрительных ставок вызывает ответ​ные меры.
14.  Финансист — это человек, умеющий управлять деньгами.
15.  Финансовое планирование является одним из важнейших аспек​тов деятельности предприятия.
16.  Налоги подразделяются на прямые и косвенные.
17.  Наиболее существенным из косвенных налогов является НДС.
18.  В каждой налоговой системе помимо налогов существуют также сборы.
19.  Если налоги поступают только в бюджетный фонд, то сборы носят целевой характер и формируют целевые денежные фонды.
20.  Центральное место в системе налогообложения физических лиц занимает подоходный налог.
